中国有色金属学报

中国有色金属学报(英文版)

中国科学技术协会 主管中国有色金属学会 主办



、 论文摘要

中国有色金属学报

ZHONGGUO YOUSEJINSHUXUEBAO XUEBAO

第11卷 第4期

(总第43期)

2001年8月

[PDF全文下载] [全文在线阅读]

文章编号: 1004-0609(2001)04-0626-05

ZL107合金的高温静态蠕变和循环蠕变

王珊玲 1 , 沈保罗 1 , 高升吉 1 , 李 达 1 , 涂铭族 1 , 于维成 2 , 姚 戈 2

(1. 四川大学 金属材料系,成都 610065; 2. 中国科学院 金属研究所,沈阳 110016)

摘 要: 研究了不同热处理状态的ZL107合金在300℃的高温静态蠕变和循环蠕变的行为。结果发现:峰时效下,合金的蠕变抗力强于过时效状态下材料的蠕变抗力。循环蠕变时材料表现出蠕变减速现象。经峰时效处理的ZL107合金在循环蠕变中表现出较静态蠕变低的激活能,用非热空位机制进行了解释,而经过时效处理的ZL107合金表现出高的激活能,滞弹性机制起了重要作用。

关键字: ZL107合金; 热处理; 蠕变

Static and cyclic creep behavior of ZL107 alloy

WANG Shan-ling¹, SHEN Bao-luo¹, GAO Sheng-ji¹, LI Da¹, TU Ming-jin¹, YU Wei-cheng², YAO Ge²

(1. Department of Metal Materials, Sichuan University, Chengdu 610065, P.R.China;
2. The Institute of Metal Research, Chinese Academy of Science, Shenyang 110016, P.R.China)

Abstract: The elevated temperature static and cyclic creep behavior of ZL107 alloy by different heating treatments at 300°C were investigated. The results indicate that on the condition of peak aging, the materials show higher resistant to creep than those overaged materials do. During cyclic creep, ZL107 alloy shows cyclic creep retardation in the tested stress range. On the condition of peak aging, ZL107 alloy shows lower apparent activation energy in cyclic creep in comparison with that in static creep and an analysis based on a thermal vacany is introduced to explain result on the condition of overaging. ZL107 alloy shows higher apparent energy, anelastic recovery plays a more important role.

Key words: ZL107 alloy; heating treatment; creep

版权所有: 《中国有色金属学报》编辑部 湘ICP备09001153号

地 址:湖南省长沙市岳麓山中南大学内 邮编: 410083

电话: 0731-88876765, 88877197, 88830410 传真: 0731-88877197

电子邮箱: f-ysxb@mail.csu.edu.cn